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Preparation of  higher plant samples: 
To prepare a complete samples of higher plants. small leaves or small parts of large 
leaves or flower parts or stripped leaf and stems epidermises, and other parts. Two 
methods include: 
 

  :تʙʻʷʲ عʻʹات الʹॺاتات الʙاॻɾة

ʧȞʺǽ تʛʽʹʴ عʻʽات ؗاملة مʧ الॼʻاتات الʛاॽʀة ؗالأوراق الʸغʛʽة أو أجʜاء مʧ الأوراق الʛʽʰؔة أو أجʜاء 

 :الʜهʛة أو سلʵات ʛʷǼة الأوراق والॽʶقان وغʛʽها، ومʧ هʚه الʛʢق ما يلي

A -  Clearing method: 

This technique is suitable for the preparation of the whole samples. proposed by 

Shobe and Lersten (1967) which demonstrated extraordinary ability to prepare all 

of the fresh specimens or dry samples that taken from Herbarium. 

ȘȄوʛʱالǼ ةʻʽالع ʛʽʹʴأ ـ ت Clearing method :   

 ) ʧʽʱسʛʽب ولʨل شʰق ʧم ʗحʛʱات الؔاملة اقʻʽالع ʛʽʹʴʱة لॼاسʻʺة الॽʻقʱه الʚم1967وه ) Shobe and 

Lersten  ʨافة الʺأخʳازجة أو الʢة الॽʴات الʻʽالع ʧؗل م ʛʽʹʴرة فائقة على تʙق ʗʱʰي أثʱوال ʧذة م

  .Herbarium الʺعॼʷة

Leaf fragments :   

1 – Place a  fresh rectangular leaf fragment about 0.5 cm on a slide with its upper 
or lower surfaces against the slide. 

 2. Place a drop of chloral hydrate fluid and carefully balance a cover glass.  

3. Fill in the space under the cover glass with clearing fluid and heat gently for few 
seconds, cool it and observe the specimen with low magnification of a bright-field 
microscope. 
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 :راققʠع الأو   

 سʦ على شʴȄʛة الʢʶح العلȑʨ أو الʶفلى تʳاه الʷـʴȄʛة. 0.5ضع قʢعة مʽʢʱʶلة ورقة ʡازجة حʨالي   -1

 ثـʦ ضـع غʢـاء الʜجـاج بʱـʨازن وȃعʻاǽـة.   Chloral hydrateضـع قʢـʛة مـʧ الʶـʨائل الهʽـʙرات ؗلـʨرال  .2

3.   ʦان، قــʨـع ثـʹॼــف لʢبل ʧʵوسـ ȘـȄوʛʱــائل الʶǼ جـاجʜـاء الʢغ ʗــʴاغ تʛــة امـلأ الفـʻʽالع ʟـʴه وافʙـȄʛʰʱب

 .Ǽالʺʳهʛ تʗʴ قʨة الʛʽʰؔʱالʸغȐʛ واضاءة جʙʽة

B - Stripped epidermis: 
To study the characteristics of the Epidermal cells. There are several methods to 
prepare the plant samples, the simplest is performed stripping the epidermis layer 
of the leaf or stem of the plant, to study the types of epidermal  cells, stomata , 

trichomes and Cuticle. 

  : Epidermal strips ب ـ تʛʽʹʴ سلʵات ʛʷǼة الॼʻات

هʻاك عʙة ʛʡق لʛʽʹʴʱ العʻʽات الॼʻاتॽة، وأEpidermal characters   ȌʶǼ  لʙراسة صفات خلاǽا الʛʷॼة

هʚه الʛʢق هي الʱي تʶǼ Ȑʛʳلخ ॼʡقة الʛʷॼة نفʶها مʧ على العʹʨ الॼʻاتي ؗالʨرقة أو الʶاق لʙراسة أنʨاع 

 Cuticle والأدمة Trichomes والʷعʛʽات Stomata خلاǽا الʛʷॼة والʲغʨر

Stripped epidermis Method: 

1- Take a fresh leaf of a plant. 

2. Stretch and break it by applying pressure. 

3. While breaking it, keep it stretched gently so that     some peel projects out from 
the cut.  

4. Remove this peel and put it in a Petri dish filled with     water and add a few 
drops of safranin. 

5. Wait for few minutes and then transfer it onto a slide.  

6. Gently place a cover slip over it. 
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7  .Observe under microscope. When observed under Microscope. Outermost layer 
of cells called     EPIDERMIS (dermal tissue) is seen 

. 

Leaf EpidermisLeaf Epidermis 
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Stripped epidermis of onion: 

I. make wettable a perfectly clean slide (pass it through the flame of a spirit lamp, 
or a Bunsen burner, a couple of times on both sides). 

2. put a drop of water (or stain) in the center, and lay on it the 

    sample, if possible with the face that was attached to the mesophyll downwards. 

3. Add a small drop of water (or stain) so that it does not dry out. 

4. Holding one bar with forceps, with a sharp scalpel cut with care    next to the 
bar, freeing that end of the peel.  

5. Carefully apply the coverslip with common precautions and if it    seems 
necessary, absorb a little liquid so that the weight of the   coverslip flattens the 
epidermis. 

6 . The result is a peeling  of a very good size of Onion Epidermis. 
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4 - Maceration Method:  

When studying individual or isolated cells, the transverse  or longitudinal sections 

of the samples are not enough to clarify those cells, so Maceration Method used. 

Various solutions are used to separate a Plant samples into its individual cells. 

These solutions dissolve or weaken the middle lamella so that the cells are easily 

shaken or teased apart 

ʣॻؒفʯقة الȂʙʟ عاً ـǺرا Maceration Method  

العʛضــॽة أو الʨʢلॽــة للعʻʽــات لا تؔفــي لʨʱضــॽح تلــʥ عʻــʙ دراســة الʵلاǽــا الʺفــʛدة أو الʺعʜولــة فــإن القʢاعــات 

 ʦʱــȄو ،ʠعॼعʹــها الــǼ ʧعــ (ولــةʜمع) ــلةʸفʻــا مǽــة إلــى خلاʻʽة العʳــʶــا وأنǽخلا ʥــॽؔفʱعان بʱــʶǽ اʚــا، ولــǽلاʵال

ــʚلʥ الʺــʨاد الإضــاॽɾة الأخــȐʛ، وتʶــʺى  ذلــǼ ʥإذاǼــة مــادة الʸــʴॽɿة الʨســʢى الʱــي تــȌȃʛ بــʧʽ الʳــʙر الʵلȄʨــة وؗ

ʥॽؔفʱالǼ قةȄʛʢه الʚة  هʙاك عـʻرها، وهʙʳǼ رʛʹاق الʴدون إل ʠعǼ ʧعʹها عǼ اǽلاʵل الʸها فʽف ʦʱي ʘʽح

 : ʛʡق للʱفʥॽؔ تʱʵلف حʖʶ الʺʨاد الʺʙʵʱʶمة، ومʻها

1  - Boiling water: 
This method is used to macerate samples of a few soft woody tissues and cells and 
its cell walls consist of Pictec and cellulosic substances or separating limited layers 
of tissue, for example, Parenchyma tissues 

  : Boiling water أ ـ الʺاء الʺغلي

  ʧاها مǽر خلاʙن جʨؔʱي تʱة والॽʰʷʵة الʳʶلة الأنʽة قلȄʛʢة الॽاتॼʻات الʻʽالع ʥॽؔفʱقة لȄʛʢه الʚعʺل هʱʶت

 مʨاد ॽʱȞǼة وسلʨʽلʨزȄة أو فʸل ॼʡقات مʙʴودة مʧ الॽʶʻج الʛʰنॽʷʺي مʲلاً 

2-  5%    sodium or potassium hydroxide solution: 
This method is used to separate individual cells, Parenchyma tissues or lignified 
elements within Parenchyma tissues or a group of a few lignified cells 
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٪ هيدروكسيد الصوديوم أو البوتاسيوم 5ب ـ محلول   :  

نة الفردية المغمورة في النسيج تستخدم هذه الطريقة لفصل خلايا الأنسجة البرنشيمية أو العناصر الملجن
 البرنشيمي أو مجموعة من الخلايا قليلة التلجنن

3 - 10% chromic acid solution and 10% nitric acid 

This method is used to macerate some of the tissue that consists of a single layer of 
cells as Almgannh in his palace some seeds or group of cells Almgannh submerged 
in the textile Albornchimi. 

٪ حمض النتريك10٪ حمض الكروميك و  10ج ـ محلول   :  

الخلايا الملجننة كما في قصرة تستعمل هذه الطريقة لتفكيك بعض الأنسجة التي تتكون من طبقة واحدة من 
 بعض البذور أو مجموعة من الخلايا الملجننة المغمورة في النسيج البرنشيمي

4 -SCHULTZE'S MACERATION METHOD.  

Schultze used strong nitric acid and potassium chlorate: 

1 - Put the material, which should be in very small pieces, into a test-tube. 

2 - pour on just enough nitric acid to cover it, and then add a few crystals of 
potassium chlorate. 

3 - Heat gently until bubbles are evolved, and let the reagent act until the material 
becomes white. Four or five minutes should be sufficient. The fumes are 
disagreeable and are very injurious to microscopes. 

4 - Pour the contents of the tube into a dish of water. After the material is 
thoroughly washed in water, it may be teased with needles and mounted, or it may 
be put into a bottle of water and shaken until many of the cells become dissociated 

ʥॽؔفʱلل ʜʱالȞقة سȄʛʡ د ـ Schultz’s maceration process : 

ʥॽ الأنʳʶة الʱي تʱʴـȑʨ جـʙر خلاǽاهـا علـى نʶـॼة ʽʰؗـʛة مـʧ مـادة اللʻʳـʧʽ ( جـʙر تʱʶعʺل Ȅʛʡقة سȞالʜʱ لʱفؔ

 .ملʻʻʳة ) وهي Ȅʛʡقة سȄʛعة وفعالة وʧȞʺȄ إجʛاؤها أثʻاء الʙروس الʺعʺلॽة
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ـــار. - 1 ــــʨب اخॼʱـــــ ـــــي أنʰـــ ــــʙا، فــ ـــغʛʽة جــــ ـــــع صــــ ــــʨن قʢــ ــــي أن تؔــــ ـــي يॼʻغـــ ــــ ʱـــــة، وال ــع العʻʽــ ــــ  ضــ

2 - ʧــة، ومــॽʢغʱلل ʥــȄʛʱʽʻال ʠحʺــ ʧفــي مــȞǽ هــا مــاʽعل ʖرات  صــʨرات ؗلــʨبلــ ʧــل مــʽد قلʙإضــافة عــ ʦثــ

ــــʨʽم. ــــ ــــ ـــ ــــ ــــ ــــ ــــ ــــ ــــ ــــ ــــ ــــ ــــ ــــ ـــ ــــ ــــ ــــ ــــ ــــ ــــ ــــ ــــ ــــ ــــ ـــ ــــ ــــ ــــ ــــ ــــ ــــ ــــ ــــ ــــ ــــ ــــ ـــ ــــ ــــ ــــ ــــ ــــ ــــ ــــ ــــ ــــ ــــ ــــ ـــ ــــ ــــ ــــ ــــ ــــ ــــ ــــ ــــ ــــ ــــ ـــ ــــ ــــ ــــ ــــ ــــ ــــ ــــ ــــ ــــ ــــ ــــ ـــ ــــ ــــ ــــ ــــ ــــ ــــ ــــ ــــ ــــ ــــ ــــ ـــ ــــ ــــ ــــ ــــ ــــ ــــ ــــ ــــ ــــ ــــ ـــ ــــ ــــ ــــ ــــ ــــ ــــ ــــ ــــ ــــ ــــ ــــ ـــ ــــ ــــ ــــ  الʨʰتاســ

تʸـॼح العʻʽـة  سـʧʵ بلʢـف حʱـى تʸـاعʙ الفقاعـات، اتـʛك الؔاشـف ǽعʺـل لأرȃـع أو خʺـʝ دقـائȘ حʱـى - 3

.ʛـــــاه ــــ ــــ ــــ ــــ ــــ ــــ ــــ ـــ ــــʙا للʺʳـــ ــــ ــــ ـــ ــــ ــــ ــــ ــــ ــــ ــارة جــــ ــــ ــــ ــــ ــــ ــــ ــــ ــــ ــــ ــــ ــــي ضـ ــــ ــــ ــــ ــــ ــــ ــــ ـــ ــــ ـــــه وهــــ ــــ ــــ ــــ ــــ ــــ ــــ ــــ ــــ ــــʛة Ȅʛؗهــ ــــ ــــ ـــ ــــ ــــ ــــ ــــ ــــ ـــاء. الأʵǼــــ ــــ ــــ ــــ ــــ ــــ ــــ ــــ ــــ ـــ  بॽʹـ

، أو قـʙ تʨضـع صʖ مȄʨʱʴات الأنʨʰب في Șʰʡ مʧ الʺاء  واغʶل جʙʽا Ǽالʺـاء، وȞʺȄـʧ تȞȄʛʴهـا Ǽـالابʛة - 4

 في زجاجة مʧ الʺاء وتهʜʱ حʱى تʻفʸل الʵلاǽا

5 - Sectioning Method or Microtomy: 

Preparation of large botanical specimens that can not be examined directly under 
Light Microscope must be cut into small pieces, involve to schedules appropriate 
time, and use of certain solvents, according to the nature of these samples. It is the 
first step to prepare a slide of the plant material for microscopic investigation. 
Fresh or preserved materials are cut into thin sections at suitable plane. It is 
essential to cut section thin enough to observe the details at the required level. 
Hand sectioning is carried out with sharp razor. Uniform section of given thickness 
can be obtained by special Machines called Microtome. Prior to microtome 
sectioning, material is processed which involves the following steps: 

1 – fixation.               2 – dehydration. 

3 – Clearing               4 – Sectioning 

5 – embedding        6 – Staining    

7 - Mounting 

 :Ȅʛʡقة القʢع أو الʺʛȞॽوتʨم- - 5

ʴف ʧـȞʺǽ ـي لاʱة الʛـʽʰؔـة الॽاتॼʻات الʻʽاد العʙـع إعʢـع إلـى قʢأن تق ʖـʳǽ ئيʨالʹـ ʛهـʳʺال ʗـʴة تʛاشـॼـها مʸ

صغʛʽة، تȑʨʢʻ على جʙاول الʨقʗ الʺʻاسʖ، واسʙʵʱام Ǽعʠ الʺـʚيॼات، وفقـا لॽʰʢعـة هـʚه العʻʽـات. هـʚه هـي 

الʨʢʵة الأولى لإعʙاد شʴȄʛة مʧ الʺʨاد الॼʻاتॽة للʴʱقȘʽ الʺʳهȑʛ. يʦʱ قʢع الʺʨاد الʢازجـة أو الʺʴفʣʨـة فـي 
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ــ ي الʢــائʛة الʺʻاســॼة. فʺــʧ الʹــʛورȑ لقʢــع القʶــʦ رॽʀقــة Ǽʺــا ॽɾــه الؔفاǽــة لʺʛاॼʀــة الʱفاصــʽل فــي أقʶــام رॽʀقــة ف

 ʥʺسـ ʧمـ ʙحـʨم ʦـʶل علـى قʨـʸʴال ʧـȞʺǽ .لاقـة حـادةʴبهـا مـع ال ʙـʽال ʦॽـʶقʱاء الʛإجـ ʦʱب. يـʨلʢʺال Ȑʨʱʶʺال

ȑʨ علـى الʢʵـʨات معʧʽ مʧ قʰل آلات خاصة دعا مʛʷاح. قʰـل مʷـʛاح Ǽـاجʜʱاء، تـʦʱ معالʳـة الʺـʨاد الʱـي تʢʻـ

 :الʱالॽة


